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DISCURS CIUTATS AGERMANADES AMB VILA-REAL:  

Reina i dames de la ciutat,  alcalde de Burriana, José Ramón Calpe, regidora de 

Cultura de Vilanova i la Geltrú, Maria Josep Riba, alcalde de Michalovce, Viliam 

Zahorcak, alcalde de Sacile, Roberto Ceraolo,  regidors de la corporació municipal de 

Vila-real, regidors i representants de les quatre ciutats agermanades amb Vila-real, 

veïns i veïnes.  

És un gran honor per a Vila-real trobar-se en aquest saló de plens, símbol de la 

voluntat i representació de la ciutadania, per rebre la visita dels representants de les 

quatre ciutats agermanades amb Vila-real: Burriana, Vilanova i la Geltrú, Michalovce 

i Sacile.  

Com tots sabeu, els agermanaments faciliten l'establiment de vincles directes entre 

municipis de diferents països. Ens permeten l'intercanvi i el coneixement mutu i la 

voluntat de compartir reptes, valors i recursos i articular formes de cooperació i 

solidaritat. 

Els vincles que ens uneixen amb Burriana, Vilanova i la Geltrú, Michalovce o Sacile 

no serien possibles si no fóra pel treball de les diferents corporacions municipals, així 

com de moltes persones anònimes que han establert relacions amb els ciutadans de 

les nostres ciutats agermanades.  

Per això, en un dia com el de hui, m'agradaria agrair a totes eixes persones que han 

fet possible que, al llarg d'aquests anys, Vila-real puga dir amb orgull que porta 41 

anys agermanada amb Burriana, 31 amb Vilanova i la Geltrú, 17 amb Michalovce, i 

amb el més jove d'ells, Sacile, des del mes d'abril passat. 

També m’agradaria mostrar-vos, en nom de la ciutat de Vila-real, el nostre agraïment 

per la bona acollida i la vostra hospitalitat sempre que hem estat a les vostres ciutats. 

Gràcies per la vostra generositat, per compartir les vostres cases, famílies i amics amb 

els vostres germans de Vila-real. 
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Aquesta setmana commemorem la fundació de la nostra ciutat ara fa exactament 741 

anys. Recordem que, el 20 de febrer de 1274, el rei Jaume I va atorgar la Carta Pobla 

a Vila-real. Gràcies per compartir amb nosaltres aquestes dates tant importants. 

Vosaltres ja formeu part de la nostra historia. 

Començant per la mateixa població veïna de Borriana, indispensable per al nostre 

naixement com a poble. De Borriana ens va fundar el rei. 

Va ser l’any 1974, l'alcalde de la ciutat era Manuel Amorós.   Acompanyat de la reina 

i dames, l'alcalde arribaria a Borriana, on seria rebut per la banda de música, traca i 

coets, per a lliurar a l'alcalde de Borriana, José Igual, una placa de l'acord municipal 

de Vila-real on es declarava a Borriana “ciutat agermanada de Vila-real pels lligams 

que uneixen els dos municipis i que van arribar a ser sols un”.   

25 anys més tard, en aquell moment sent alcalde de Vila-real Manuel Vilanova i a 

Borriana Alfonso Ferrada, es tornaria a manifestar la voluntat de col·laboració i 

convivència per a continuar fomentat els llaços de família i unió de les dos ciutats. 

Un acord on es comprometien a donar suport a les iniciatives culturals, esportives, 

socials, econòmiques i turístiques i on es destacava la importància de  fomentar 

l'intercanvi d'experiències municipals, especialment experiències de la indústria, 

l'agricultura i el comerç, fomentant el turisme i el coneixement de les seues zones 

naturals.  

D’això fa 41 anys. Compartim el riu Millars, família, amics, relacions laborals, 

culturals, personatges il·lustres ,història comuna, però sobretot tenim per davant 

molts reptes de futur, moltes oportunitats. 

En un món globalitzat, unir esforços ens fa més forts i competitius. El turisme i 

l'esport posant en comú infraestructures, la vostra mar, el port, les nostres 

infraestructures esportives amb la marca de Ciutat de la Salut i de l'Esport, el futbol 

amb el Villarreal CF... ens ofereix excel·lents oportunitats. 

Serà l'alcalde de Burriana, José Ramón Calpe, qui dirigirà unes paraules. Benvingut 

alcalde. 
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( INTERVENCIÓ ALCALDE DE BURRIANA)  

També un vincle històric ens uneix amb Vilanova i la Geltrú. El rei Jaume I  va  

impulsar la creació de les dues ciutats el mateix any, el 1274. A Catalunya fundaria 

Vilanova i la Geltrú i a terres valencianes, Vila-real. 

L’acord que formalitzaria aquest unió es va fer el 22 de desembre de 1984, ara fa 31 

anys, al Monestir de Poblet, on es conserva la tomba del rei fundador. Allí es va 

signar un pacte on les ciutats de Vilanova i la Geltrú i de Vila-real afirmaven la 

“unànime decisió de mantenir cordials relacions d’amistat, solidaritat i fratern 

agermanament, pel progrés, desenvolupament i benestar dels dos pobles units per la 

mà creadora en la fundació d’en Jaume Rei i amb íntims desigs de col·laboració i 

convivència”.  En la signatura estaven els alcaldes de Vila-real, Enrique Ayet, i de 

Vilanova i la Geltrú, Jaume Casanovas. També estaven present com a testimonis 

l’abat del Monestir de Poblet, Dom Maur Esteva, l’alcalde de Vimbodí, el poble on es 

troba el monestir de Poblet, Ramón Soler, i altres representants de les dues 

poblacions. A més de la representació institucional, l’Ajuntament va posar a 

disposició dels veïns de Vila-real dos autobusos per viatjar a Poblet. Prop de 100 

persones van formar part d'aquesta comitiva, entre ells representants de l’Agrupació 

Coral Els XIII, la Unió Musical La Lira, la Comissió de Penyes, l’Associació de  

Mestresses de Casa o la Congregació de Filles de Maria Immaculada.  

Des d’aquell mateix any s’han anat produint, de forma periòdica, reunions de treball 

entre membres dels dos consistoris i intercanvis de grups socials, esportius i culturals. 

Excursions de participants de la Universitat Popular de Vila-real i de col·lectius de la 

Tercera Edat, campionats de futbol organitzats entre ambdues ciutats, visites 

estudiantils, concerts musicals de distints grups, mantenint viu l’interés pel 

coneixement de les dues localitats unides per una mateixa llengua i un origen en 

comú.  
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M’agradaria agrair l’assistència de la regidora de Cultura de l’Ajuntament de 

Vilanova i la Geltrú, Maria Josep Riba, que hui ens acompanya també en aquest acte i 

a qui done la paraula.  

( INTERVENCIÓ REGIDORA DE VILANOVA)  

I si amb les ciutats agermanades de Borriana i Vilanova i la Geltrú ens unia el nostre 

origen i les nostres senyes d’identitat, Michalovce traspassa la frontera dels vincles 

històrics i de llengua per a demostrar, com deia al principi, que els agermanaments 

són possibles també més enllà d’una llengua i d’un país en comú.  Uns 

agermanaments protagonitzats per la  mateixa societat civil.  

D’això és un bon exemple Michalovce. L’establiment de les relacions amb 

Michalovce es va iniciar per l’intercanvi cultural entre els components dels grups de 

danses Subor Zemplin i La Puríssima que va provocar, a partir de l’any 1983, 

nombrosos vincles d’amistat entre les famílies dels participants. Uns viatges que 

finalment es van arribar a consolidar quan, amb motiu de la creació del Festival 

Internacional de Danses de Vila-real i la participació del grup folklòric Laborec, els 

representants dels dos municipis van iniciar rondes de contactes i la promoció d’un 

major coneixement en la perspectiva de la creació de la Unió Europea.  En aquest 

punt, si m’ho permeten, m’agradaria destacar el paper de Jacinto Heredia en aquest 

agermanament que enguany fa 17 anys que es va signar.  

Va ser el 20 de maig de 1998, en un solemne acte a l’Auditori Municipal i amb una 

ampla presència dels diversos sectors socials de les dues poblacions. Els responsables 

municipals de Michalovce, Ladislav Ebský, i de Vila-real, Manuel Vilanova, van 

signar el protocol d’agermanament oficial, en el marc d’un projecte social i cultural 

comú, l’anomenada Europa dels Pobles i dels Ciutadans, i amb un ferm compromís 

entre les dues ciutats per fomentar la cultura de l’amistat, la pau i el diàleg.  
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En els últims anys, les accions de coneixement així com les visites de delegacions de 

grups esportius, econòmics i culturals, exposicions artístiques i documentals, 

celebracions festives, recitals musicals, intercanvis estudiantils, la recíproca retolació 

de carrers amb el nom de les ciutats agermanades i els contactes entre representants 

polítics i administratius s’han multiplicat. 

Recentement, la corporació municipal de Vila-real va visitar Michalovce 

acompanyada de les empreses més innovadores de la nostra ciutat, com una xicoteta 

mostra de la capacitat emprenedora de Vila-real. Emparerart, Matafruit, Nelet i 

Visitants ens van voler acompanyar.  

Moltes gràcies, per rebre'ns com sempre amb tanta cordialitat.  

Serà l'alcalde de Michalovce, Viliam Zahorcák, quin ens dirigirà unes paraules:  

(INTERVENCIÓ ALCALDE DE MICHALOVCE)  

El més jove dels agermanament es va signar l'any passat, a l'abril, a Sacile, ciutat 

italiana pròxima a Venecia. Un exemple de la unió entre pobles que comparteixen 

tradicions, una cultura mediterrània, amb un origen basat en una economia agrícola 

que s’obria el pas al sector industrial. Un acord d'agermanament en el qual ambdues 

ciutats es comprometien a un intercanvi d’experiències i creacions artístiques amb 

especial atenció als valors autòctons i també per a portar endavant iniciatives 

turístiques a través d’organitzacions oficials per a la difusió i coneixements de dos 

ciutats separades per més de 1.500 quilòmetres de distància però unides pel 

‘chioccolo’, per a nosaltres el reclam. 

Una ciutat, que vos anime a visitar per la seua llarga i rica història que queda 

reflectida en les seues moltes tradicions locals. Una ciutat amb carrers amb flors i un 

ambient molt verd gracies al riu Livenza que discorre molt a prop. Una ciutat 

preciosa amb molts atractius turístics, com els bells palaus venecians, la piazza del 

Popolo, a més dels vells convents i fortificacions. 
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M'agradaria destacar el paper de Pasqual Batalla y Apaval en aquest agermanament. 

Són ja molts els projectes que tenim en marxa com, per exemple, en una matèria de la 

qual Vila-real és referent, com és la mediació escolar. 

Serà l'alcalde de Sacile qui ens recordarà els inicis d’aquest agermanament  

(INTERVENCIÓ ALCALDE DE SACILE)  

M’agradaria acabar les meus paraules dient que l’agermanament entre ciutats és, 

sobretot, una oportunitat. 

Quan dos ciutats decideixen agermanar-se, aquesta decisió va molt més enllà d’un 

acte protocolari i institucional. 

Recordant les paraules de l'alcalde Enrique Ayet, “que l’intercanvi d’experiències 

permitisca que l’agermanament no siga sols un acte protocolari”. No. Ha de ser una 

oportunitat per a créixer com a éssers humans, millorar com a persones, per al 

turisme, les relacions comercials, els intercanvis culturals i esportius i una font 

d’economia i riquesa per a les dues ciutats agermanades que, evidentment, no tindrien 

cap sentit sinó fora per apropar als ciutadans.  

Esperem tornar a trobar-vos en aquesta terra que també és la vostra. Esteu en la vostra 

casa. I que aquest acte d’agermanament puguem celebrar-lo molts més anys. 

I sobretot desitge que les amistats ja nascudes i les que encara han de nàixer acosten 

els nostres pobles i perduren en el temps. 

Moltes gràcies a tots per la seua assistència i atenció.  

 

 


